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Více neÏ jednu miliardu korun po zdanûní
ãiní ãist˘ profit spoleãnosti Sokolovská uhelná za
rok 2006. Verdikt auditora tak potvrdil oãekávání
ekonomÛ. Pfiíznivá situace na trhu spolu s cílen˘-
mi investicemi firmy v minulosti pfiinesly dolÛm
znovu rekordní hospodáfiské v˘sledky. 

„Na tomto vynikajícím ãísle se odráÏí pfie-
dev‰ím souãasn˘ boom na energetickém trhu,“
vysvûtluje Jaroslav Rokos, ekonomick˘ fieditel
Sokolovské uhelné. Podle nûho tak v˘rok audito-
ra jednoznaãnû vyvrací spekulace o poklesu hos-
podáfisk˘ch v˘sledkÛ firmy. „Naopak. Jsou vÛ-
bec nejvy‰‰í za celou její historii.“

Z hlediska v˘konÛ zÛstala tûÏba v roce
2006 na úrovni obvyklé v posledních obdobích
a pohybovala se lehce nad úrovní 10 milionÛ tun
uhlí. „ZároveÀ se stabilizovala relace mezi trÏba-
mi za pevná paliva a elektrickou energii s tep-
lem,“ poukazuje ekonomick˘ fieditel na fakt, Ïe
pfiibliÏnû 60 procent  uhlí smûfiuje k externím zá-
kazníkÛm spoleãnosti, zatímco zbyl˘ch 40 pro-

cent firma dále zhodnocuje ve své zpracovatel-
ské ãásti ve Vfiesové. Celkovû tak spoleãnost vy-
produkovala 3,4 TWh elektrické energie a prodej
tepla za rok 2006 dosáhl v˘‰e 2,2 tisíce TJ.  

Zajímavá ãísla pfiinesl rok 2006 i ve 
mzdové a personální oblasti. PrÛmûrn˘ v˘dûlek
zamûstnance Sokolovské uhelné se vy‰plhal na
v˘‰i 23,5 tisíce korun a o 18 procent meziroãnû
vzrostla produktivita práce. „Tím se postupnû za-
ãal srovnávat dluh z minul˘ch let, kdy naopak
rostly rychleji mzdy neÏ produktivita.“ 

To v‰e se t˘kalo 4,7 tisíce lidí, které loni
spoleãnost zamûstnávala. Uplynulé období pfii-
tom bylo z hlediska personálního doslova pfielo-
mové. JiÏ letos se ustálí poãet pracovních míst
v rámci restrukturalizace firmy na uveden˘ch 4,7
tisíce, a dal‰í desítky míst zÛstanou i v dcefiin˘ch
spoleãnostech Sokolovské uhelné. 

Stejnû jako z hlediska poãtu  zamûstnancÛ
pak firma v uplynul˘ch mûsících plnila také své
závazky v oblasti ekologie a zahlazování násled-

kÛ dÛlní ãinnosti. Ne v‰e pfiitom v roce 2006 by-
lo zcela pozitivní. Na hospodáfisk˘ch v˘sledcích
za uplynulé období se negativnû pfiedev‰ím po-
depsala v˘raznû teplá zima. KvÛli ní do‰lo ke
sníÏení odbytu tepla, briket a tfiídûného uhlí.
„V˘raznûj‰í dopad klimatick˘ch podmínek se ale
projeví aÏ ve v˘sledcích za leto‰ní rok,“ upozor-
Àuje Rokos. 

Zatímco hospodáfiské v˘sledky roku 2006
jsou jiÏ uzavfienou kapitolou, nadcházející mû-
síce budou ve znamení fiady zásadních zmûn.
Do zku‰ebního provozu najede pfiedev‰ím tech-
nologie vyuÏití vedlej‰ích chemick˘ch produktÛ
vznikl˘ch zplyÀováním uhlí ve Vfiesové. V˘-
znamné zmûny pak v rámci investic ãekají také
teplárnu, kde dojde k intenzifikaci odsífiení. Na
tûÏební ãásti bude pozornost zamûfiena zejména
na zlep‰ení kvality vypou‰tûn˘ch dÛlních vod
a na investiãní akce vypl˘vající z postupu obou
lomÛ.

„ZároveÀ bude pokraãovat obnova a velké

generální opravy tûÏební technologie, nebo plá-
novaná generální oprava prvního bloku paroply-
nové elektrárny,“ potvrzuje ekonomick˘ fieditel
Sokolovské uhelné. Dal‰ích pfiibliÏnû 100 mi-
lionÛ korun bude smûfiovat i do oblasti zahla-
zování následkÛ tûÏby. Nejv˘raznûj‰í v tomto
smûru budou finální etapy rekultivace b˘valého
lomu Medard - Libík. 

Specialisté spoleãnosti navíc i v leto‰ním
roce budou pracovat na projektech, které smûfiu-
jí k zaji‰tûní stability regionu i po vyuhlení lo-
Ïiska. Pfiispût by k ní mohlo prodlouÏení exis-
tence zpracovatelské ãásti ve Vfiesové. „Letos
zde proto zahájíme napfiíklad zkou‰ky zply-
Àování komunálního odpadu,“ uzavírá Jaroslav
Rokos s tím, Ïe by mohlo jít o jednu z moÏností,
jak minimálnû ãást technologického celku ve
Vfiesové zachovat funkãní i po roce 2027. Tedy
poté, co ukonãí ãinnost hlavní provoz tûÏební
ãásti Sokolovské uhelné, lom Jifií.

(red)

Audit potvrdil oãekávání ekonomÛ,
doly hospodafiily s rekordním ziskem

Lom Jifií ve Vintífiovû patfií ke klíãov˘m provozÛm spoleãnosti Sokolovská uhelná. Hrál v˘znamnou roli i pfii tvorbû hospodáfiského v˘sledku firmy 
za rok 2006 (foto SU)

V˘sledky tûÏby uhlí  
za únor 2007

V˘roba elektrické energie 
za únor 2007

Na velkolomu Jifií bylo v únoru vytûÏeno 780,4
tisíc tun uhlí, na divizi DruÏba to bylo 219,1
tisíc tun uhlí. Za obû divize ãinila celková tûÏba
999,5 tisíc tun uhlí.                                       (red)

V únoru vyrobila teplárna 146,4 tisíc MWh
elektrické energie. Paroplynová elektrárna vy-
produkovala 156,8 tisíc MWh elektrické ener-
gie. V únoru bylo celkem vyrobeno 303,2 tisíc
MWh elektrické energie.                             (red)
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Investice v rozsahu 800 milionÛ
korun a zpracování témûfi 250 v˘bû-
rov˘ch fiízení. To jsou jen nûkterá ze
zásadních ãísel, která charakterizují
ãinnost úseku technického fieditele
spoleãnosti Sokolovská uhelná v roce
2006. Vedle podílu na samotném
technickém rozvoji spoleãnosti se ten-
to útvar v˘znamnou mûrou podílí také
na pfiípravû tûÏební ãinnosti i násled-
n˘ch rekultivací, stejnû jako sladû-
ním chodu spoleãnosti s pfiipravo-
vanou domácí i evropskou legislati-
vou. V ãele úseku stojí, od fiíjna 2004,
Jifií Pöpperl.

Co vlastnû tvofií tento úsek?
„Pfiímo pod technick˘m fiedite-

lem je v první fiadû nûkolik specialistÛ.
Pak máme útvary báÀského rozvoje,
investic, ekologie a vefiejn˘ch zakázek
a podnikatelsk˘ch aktivit. To v‰echno souhrnnû
ãítá 36 pracovníkÛ.“

Dá se nûkter˘ oznaãit za klíãov˘?
„To asi tûÏko. KaÏd˘ má své opodstatnûní.

I kdyÏ tfieba zmiÀovaní specialisté mají pomûr-
nû zásadní roli v tom, Ïe sledují napfiíklad nové
trendy v oblasti technologií, ale také aktuální
nebo pfiipravované zákony. To jsou totiÏ v‰ech-
no vûci, které následnû urãují, kam se bude ubí-
rat celá spoleãnost. KdyÏ bych mûl mluvit kon-
krétnû, tak to je tfieba realizace globálního plá-
nu revitalizace severozápadních âech, sanace
ekologick˘ch ‰kod vznikl˘ch pfied privatizací
hnûdouheln˘ch tûÏebních spoleãností financo-
vaná státem, nebo agenda okolo skleníkov˘ch
plynÛ. Z evropské problematiky je to samozfiej-
mû sledování v˘voje v oblastech, které se spo-
leãnosti t˘kají. Je to evropská legislativa pfied-
cházející národní legislativû, viz tfieba v˘voj
legislativy kolem kontroverzní smûrnice Evrop-
ské unie o testování chemick˘ch látek známé

pod názvem REACH, samozfiejmû energetická
politika a moÏné dotaãní tituly.“

Proã ale báÀsk˘ rozvoj? Není nûco po-
dobného uÏ v úseku v˘robního fieditele?

„Rozdíl je hlavnû v ãasovém horizontu, ve
kterém pracujeme. Zatím co v˘roba fie‰í pfiede-
v‰ím aktuální potfieby tûÏby a jejího postupu,
nás se t˘ká tato oblast z dlouhodobého pohledu.
To znamená del‰ím, neÏ jeden rok. A nejde jen
o tûÏební postupy samotné, ale pfiedev‰ím o ãin-
nosti, které s jejich pfiípravou a realizací souvisí.
Tedy napfiíklad vyjmutí zemûdûlské nebo lesní
pÛdy, zaji‰tûní náhradních biotopÛ, transfer zví-
fiat a rostlin, posuzování stability svahÛ lomÛ
a v˘sypek, a nakonec i agenda související se za-
hlazováním následkÛ tûÏby po jejím ukonãení,
tj. samostatná problematika sanací a rekultivací.“

S tím pak souvisí i zmiÀované investice...
„Ano, postupující tûÏba potfiebuje dal‰í

technologii, tj. pasové dopravníky, koleje, po-
hánûcí stanice, v˘tlaãná potrubí apod. ZáleÏí
vÏdy na konkrétním pfiípadu. Sekce investice
zaji‰Èuje totiÏ ve‰ker˘ pohyb investic od vlast-
ních staveb, pfies technologické stavby, aÏ po
nákup strojÛ, a to nejen pro dolovou, ale také
pro zpracovatelskou ãást. Obecnû se ale dá fiíci,
Ïe pfievaÏují technologické stavby jako jsou
rÛzná potrubí, ãerpadla, hofiáky, a podobnû, ale
také fiídicí systémy. Pracovníci sekce investice
zaji‰Èují pofiízení investic od pfiípravy, pfies reali-
zaci, aÏ do doby jejich zafiazení do majetku
spoleãnosti a pfiedání uÏivateli. Pokud bychom
mûli znovu b˘t konkrétnûj‰í, napfiíklad na zpra-
covatelské ãásti v souãasné dobû probíhá do-
konãení hofiákového generátoru, zv˘‰ení úãin-

nosti odsífiení teplárny, které povede
k dal‰ímu sniÏování emisí ve Vfiesové,
dále napfiíklad stavba intenzifikace
v˘roby multiprachu, a také zpracování
alternativních paliv. Jde o investice
v souãtu za stovky milionÛ korun a za-
ji‰Èuje je právû tato sekce.“

Chystá se nûco i v tûÏební ãásti?
„Velkou investiãní akcí je na-

pfiíklad doplnûní dob˘vacích techno-
logií na lomech, kam se zafiazuje novû
získaná technika. Rozjeté je i fie‰ení
kvality vypou‰tûní dÛlních vod z lomu
Jifií, kdy budou pfievedeny vody ze
severní ãásti lomu do úpravny dÛlních
vod ve Svatavû, které se po zahájení
napou‰tûní vodní nádrÏe Medard zv˘-
‰í volná kapacita.“

Kdo zaji‰Èuje tyto vypisované
vefiejné zakázky?

„Pracovníci sekce vefiejné zakázky a pod-
nikatelské aktivity. A jak z názvu vypl˘vá, mají
na starosti v˘bûrová fiízení pro prakticky ve‰keré
zakázky v oblasti oprav, nákupu materiálu, slu-
Ïeb i investiãních dodávek. Pomáhají tak objek-
tivizovat jejich ceny. Dal‰í aktivity sekce jsou
uplatÀování zájmÛ spoleãnosti ve správních fií-
zeních tfietích osob, ale také v oblasti sledování
a pfiípadného vyuÏití doprovodn˘ch surovin pfii
tûÏbû skr˘vky.“

Tím jsme plynule pfie‰li k ekologii...
„A tou je v podstatû v‰e, co souvisí se Ïi-

votním prostfiedím. TakÏe na‰e sekce ekologie
vlastnû fie‰í ve‰kerou agendu odpadních i dÛl-
ních vod, emisí do ovzdu‰í, odpadové hospo-
dáfiství, evidenci nebezpeãn˘ch chemick˘ch lá-
tek a podobnû. Dohromady sekce ãítá pût lidí.“

To jsou ti, kter˘m se chodí stûÏovat, kdyÏ
je cítit Vfiesová?

„Samozfiejmû, jsou to kontaktní osoby pro
úfiady, ale jsou to hlavnû ti, ktefií se snaÏí udûlat
v‰e pro to, aby cítit nebyla. JenÏe vût‰ina lidí si
vÛbec neuvûdomuje, jak je to sloÏit˘ úkol. To,
co je obãas cítit, totiÏ nejsou Ïádné rozsáhlé
úniky, jak si mnozí myslí. Ve skuteãnosti u nû-
kter˘ch látek staãí pouhé dvû tfii molekuly a uÏ
jsou cítit v celém okolí. Myslím ale, Ïe mo-
hu fiíci, a to nejen za na‰i sekci, Ïe v‰ichni dû-
láme maximum pro to, aby se poãet i takto
mal˘ch únikÛ minimalizoval. A pokud se kdo-
koliv ohlédne patnáct nebo dvacet let zpût,
musí pfiiznat, Ïe jsme za tu dobu urazili velk˘
kus cesty.“

Dûkujeme za rozhovor.
(red)

Roãnû realizujeme pfies
250 v˘bûrov˘ch fiízení

PRACOVNÍHO
JUBILEA

V DUBNU 2007
DOSAHUJÍ:

PRACOVNÍHO
JUBILEA

V DUBNU 2007
DOSAHUJÍ:

20 let v SU
Cibula Zoltán Divize SluÏby
Ko‰ik Jan Divize DruÏba
Navrátil Antonín Divize Zpracování
Zöld ·tefan Divize SluÏby 

25 let v SU
Basl Franti‰ek Divize DruÏba
Jendrol Bohuslav Divize DruÏba
Kolb Erich Divize DruÏba
Linhart Miroslav Divize Jifií
Majer Karel Divize DruÏba
Pando‰ Du‰an Divize DruÏba
Pr˘mek Jifií Divize DruÏba
Zach Jifií Divize DruÏba

30 let v SU
Folvarãíková Vûra Divize SluÏby
Hauzr Jaroslav Divize SluÏby
Koãí Jifií Divize DruÏba
Mal˘ Josef Divize SluÏby
Pálmai Zoltán Divize SluÏby
·nobl Jaromír Divize Jifií
·roub Ladislav Divize Jifií
Trejbal Jaroslav Divize Jifií
Vojífi Václav Divize DruÏba

35 let v SU
Brízgalová Anna Divize Jifií
Demeter Stanislav Divize DruÏba
Leopoldová Jana Divize Jifií

V‰em jmenovan˘m pfieje vedení Sokolovské
uhelné mnoho zdraví, osobní spokojenosti 
a vyjadfiuje podûkování za dlouholetou práci 
ve spoleãnosti.
Uzávûrka dat 28. 2. 2007.

Technick˘ fieditel Sokolovské uhelné Jifií Pöpperl          (foto SU)

Tisíce tun popílku ukládaného v areálu
plavi‰tû poblíÏ zpracovatelského areálu Soko-
lovské uhelné ve Vfiesové ãeká nová budouc-
nost. SpecialistÛm spoleãnosti se totiÏ pro nû
podafiilo najít ekologické vyuÏití. Z dosavad-
ního odpadu se, díky rozsáhlé investici Soko-
lovské uhelné, stane cenn˘ stavební materiál.

„Problém co s popílkem se fie‰í v podstatû
od vzniku Vfiesové,“ vysvûtluje Jifií Pöpperl,
technick˘ fieditel Sokolovské uhelné. V soused-
ství tehdej‰ího palivového kombinátu tak bylo
v druhé polovinû minulého století vybudováno
takzvané plavi‰tû, kam se tuny ‰kváry, vzniklé
v generátorech tlakové plynárny a kotlích tep-
lárny, postupnû ukládaly. Jak objem materiálu
rostl, podél silnice do Chodova se navy‰ovala
stále vy‰‰í hráz, která od okolí oddûlovala ná-
drÏe plné ‰kváry. 

„UÏ v devadesát˘ch letech ale bylo jasné,
Ïe jde o obrovsk˘ objem materiálu, pro kter˘ by
se snad dalo najít lep‰í vyuÏití,“ fiíká Pöpperl.
Jako nejvhodnûj‰í varianta se nakonec ukázala
v˘roba stavebního materiálu. V areálu plavi‰tû
za více neÏ 100 milionÛ korun v rámci projektu
redeponizace vyrostou tfii speciální kazety, do
kter˘ch se bude ‰kvára ukládat. Po jejím gravi-
taãním plavení bude v˘sledn˘ materiál opût
odebírán a pouÏit napfiíklad na stavby komu-
nikací. 

Jak ukazuje provoz zafiízení po dokon-

ãení prvních dvou nádrÏí, mÛÏe b˘t materiál
vyuÏíván pfiedev‰ím v na‰í spoleãnosti a ãasem
vznikne jistû zájem o produkt i ze strany staveb-
ních firem. Tím se eliminuje dopad skládkování
‰kvár a popílkÛ na Ïivotní prostfiedí. 

Velmi Ïádanou surovinou je popílek
z elektrofiltrÛ teplárny, kter˘ byl v minulosti téÏ
ukládán na sloÏi‰ti jako odpad. Postupn˘mi
technick˘mi opatfieními je dnes prakticky cel˘
jeho objem odebírán suchou cestou a prodáván
v˘robcÛm stavebních hmot. Pfiidáváním popíl-
ku do betonÛ místo cementu se i ‰etfií vápenec
tûÏen˘ v jin˘ch lokalitách. 

Mezi jednoznaãná pozitiva pro pfiírodu
pak patfií i fakt, Ïe cirkulace vody urãené k pla-
vení je v podstatû zavfiená a vût‰ina dlouhodobû
koluje uvnitfi systému. Pokud pfiesto její mnoÏ-
ství, napfiíklad v dÛsledku sráÏek v˘raznûji na-
roste, je pfiebyteãná voda potrubím svedena do
doãi‰Èovacích nádrÏí a teprve poté mífií do vo-
doteãe Chodovského potoka.

Kompletní dokonãení projektu v˘stavby
kazet na vfiesovském plavi‰ti je plánováno do
poloviny roku 2008. Jeho v˘znamn˘m pozi-
tivním dopadem bude také i fakt, Ïe dne‰ní
hráze plavi‰tû uÏ navÏdy zÛstanou takové, jaké
jsou. „Rozhodnû uÏ je totiÏ nebude potfieba
znovu zvy‰ovat, coÏ pfiedstavuje znaãnou 
úsporu finanãních prostfiedkÛ,“ dodává tech-
nick˘ fieditel Sokolovské uhelné.                    (red)

Odpad se promûnil 
v cenn˘ stavební materiál

V˘stavba jedné z kazet na plavení ‰kváry a popílkÛ ve Vfiesové                                     (foto SU)
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Karlovarsk˘ kraj nebude v rámci koncepce
ochrany pfiírody a krajiny fie‰it moÏnou zmûnu
statutu Lomnick˘ch pinek. ZároveÀ také zamítl
návrh na vyhlá‰eni pinek chránûn˘m územím. 

Podle svého vyjádfiení bude kraj respekto-
vat dosavadní stanovisko, které k pinkám vydalo
Ministerstvo Ïivotního prostfiedí âeské republiky.
To souhlasilo v roce 1999 se zahrnutím pinek do
území postupu tûÏby lomu Jifií. Vypl˘vá to ze
stanoviska kraje k uvedené koncepci. „K Ïádné-
mu jinému rozhodnutí, neÏ Ïe práva tûÏafiÛ zÛ-

stanou zachována, nemohl kraj pfii rozhodování
ani dojít,“ uvedl k rozhodnutí krajsk˘ hejtman
Josef Pavel.

„Na základû oznámení, vyhodnocení vli-
vÛ koncepce na Ïivotní prostfiedí a vefiejné zdra-
ví, vefiejného projednání a vyjádfiení k nim uplat-
nûn˘m, vydal kraj souhlasné stanovisko ke kon-
cepci,“ potvrdila ve vydané zprávû mluvãí kraje
Andrea Bocková. Kraj tak odsouhlasil stanovisko
zpracovatele i posuzovatele návrhu koncepce,
ktefií doporuãují respektovat rozhodnutí minister-

stva. To totiÏ, mimo jiné, obsahuje stanovené
podmínky pro pfiípravu tûÏby, její provádûní 
i ukonãení tûÏby. 

Jednou z tûchto podmínek, které spoleã-
nost Sokolovská uhelná plnû dodrÏuje, je také
vytváfiení náhradních biotopÛ identick˘ch s tûmi
v oblasti postupu tûÏby. K jejich pfiípravû dochází
s pfiedstihem mnoha let a podle biologÛ v novû
pfiipravovan˘ch územích budou vytvofieny sku-
teãnû totoÏné podmínky s územím Lomnick˘ch
pinek. I pfiesto takzvan˘ Kritick˘ klub zastupo-

Kraj zamítl znovu jednat o ochranû pinek

Nové biotopy vytvofiené v rámci rekultivací v
prostoru Vintífiovské v˘sypky. Stav v závûru
bfiezna 2007                                          (foto SU)

V posledních letech se stále mnoÏí rÛzné
nátlakové skupiny, které si pfiisvojují právo za-
sahovat do vûcí vefiejn˘ch. Vût‰inou nenesou za
nic Ïádnou zodpovûdnost, a v pfiípadû tzv. Kri-
tického klubu nevidím ani odbornost. Pfiedmû-
tem diskuze se v posledních dnech staly tak-
zvané Lomnické pinky. Objevují se názory 
o ochranû pfiírody, a o ochranû (cituji z novin)
„pÛvodní podkru‰nohorské krajiny 19. století“.
Tato skupina hlásá potfiebu zastavit tûÏbu, 
a chránit toto, nebojme se otevfienû fiíci, ekolo-
gicky velmi po‰kozené území. Nerad se zby-
teãnû nûkde vyjadfiuji, ale tato
záleÏitost mne donutila. Jsem star˘
horník, kter˘ pracoval fiadu let na
dole Vilém. Îiji zde jiÏ dlouho,
a domnívám se, Ïe na rozdíl od tzv.
Kritického klubu mám i urãité
odborné a Ïivotní zku‰enosti.

Území, o které projevili tito
novodobí aktivisté zájem, nebylo
v 19. století a v 1. polovinû 20. sto-
leti Ïádnou idylickou krajinou pod
Kru‰n˘mi horami, jejíÏ ostrÛvek se
nám zde podle jejich slov zacho-
val. Bylo to území s intenzivní
tûÏbou uhlí, kde na malé plo‰e
provozovaly hlubinné doly Jifií,
Jindfiich a Vilém nûkolik jam.
Území bylo jiÏ pfied tím postiÏeno
tzv. selskou tûÏbou s fiadou drob-
n˘ch jam a kutaãek. Terén na po-
vrchu, tak jak ho známe dnes, se
utváfiel aÏ ve 2. polovinû 20. století.
Po propadech zÛstaly díry, místy se
zaplnily vodou a vznikla na první
pohled docela zajímavá krajina, 
ve které se nakonec usadili i noví
Ïivoãichové. Toto v‰e je v‰ak samo

o sobû dÛkazem, Ïe pfiíroda se dokáÏe pomûrnû
rychle vzpamatovat, a v tomto pfiípadû dokonce
i bez pfiedchozí pomoci ãlovûka. AÏ potud je
v‰e jakoby bez problémÛ, a my mÛÏeme vesele
diskutovat o „nûãích zájmech“.

Pfii pohledu „z podzemí“ je v‰ak situace
hor‰í. Pfii zavalování vytûÏené komory (porubu)
se vytvofií mnohdy pevné klenby, které odoláva-
jí závalu i nûkolik desetiletí. V nadloÏí vytû-
Ïen˘ch komor jsou pevné pelosideritové lavi-
ce, u kter˘ch hrozí nekontrolované zborcení 
a moÏnost následn˘ch propadÛ. VytûÏené ko-

mory jsou zaplynûné a v dobû inverze jsou
v‰echny prohlubnû a díry v daném území po-
tencionálnû nebezpeãné. Zvífiata jsou na tyto
jevy citlivé a pfiesunou se, ale ãlovûk jiÏ ztratil
tyto instinkty. A tak toto území jiÏ stálo nûkolik
ÏivotÛ. V bfieznu 1959 byla v zatopené pince
nalezena mrtvola muÏe, kter˘ byl nezvûstn˘ pÛl
roku. Zemfiel zde dÛlní mûfiiã pan ·imsa. Mnozí
si jistû je‰tû pamatují nedávn˘ pfiípad dvou
mladíkÛ, ktefií lezli do uzavfiené ‰achetní jámy
a zemfieli na otravu plyny. Podzemí zde propa-
dem pohltilo i ãást star˘ch kasáren, vãetnû za-

parkovan˘ch vozidel. BohuÏel je‰tû
ke zv˘‰ení nebezpeãnosti místa
pfiispívají i nûktefií na‰i nepfiizpÛso-
biví spoluobãané, ktefií stále kradou,
nebo jen pro zábavu niãí sloupky
s v˘straÏn˘mi tabulkami upozorÀu-
jícími na zákaz vstupu do toho-
to prostoru. KaÏdému soudnému
ãlovûku je jasné, Ïe se toto území
musí navrátit k normálnímu Ïivotu.
V tomto pfiípadû v‰ak jedinou ces-
tou je moÏné trochu paradoxnû
„udûlání pofiádku v podzemí“. To
pfiedstavuje povrchové odtûÏení zá-
sob uhlí v tomto závalovém poli,
a provedení následné pofiádné re-
kultivace, aby návrat Ïivota netrval
dlouho, a na bezpeãném upra-
veném terénu mohly vznikat nauã-
né stezky, Ïít zvífiata, rÛst rostliny
a hlavnû, na coÏ se dnes zapomíná,
Ïít a pohybovat se normální ãlovûk,
kter˘ má vztah k tomuto kousku
na‰í zemû. 

Adolf ·ádek, 
báÀsk˘ technik fárající na dolech 
Vilém, Jindfiich a Marie Majerová

Lomnické pinky trochu jinak

Co fiíkáte na disku-
si, která se v po-
sledních t˘dnech
odehrávala kolem
Lomnick˘ch pinek?

„Já uÏ jsem se k tomu vyjadfioval sto-
krát, a kdyby se mû nûkdo pfii‰el zeptat po
stoprvé, fieknu vÏdy totéÏ. A ostatnû fiekli to
i na‰i zastupitelé na svém posledním zase-
dání. K pinkám se vyjadfiovali uÏ v roce
2001, kdy bylo jasnû fieãeno, Ïe jsme pro
tûÏbu. Jeden dÛvod je ekonomika, druh˘m
pak ta samotná oblast pinek. KdyÏ tam dûcka
nûkdy vlezou, jediné, co by si zaslouÏily, je
pár facek. Je to pofiád území poddolované
hlubinou, a kaÏd˘, kdo nûkdy na ‰achtû dû-
lal, ví moc dobfie, o ãem je fieã. 

A Ïe by mûla ta oblast b˘t otevfiená
vefiejnosti? To je úplná hloupost. KdyÏ pomi-
nu bezpeãnost, o které jsem uÏ mluvil, bylo
by z cel˘ch pinek za chvíli jedno velké sme-
ti‰tû. Staãí se jen podívat jak dopadly soused-
ní oblasti, kde byly vybudovány pfiístupové
cesty a stezky. Navíc, kdyÏ se podívám na to,
co se dûlá na druhé stranû, jsou to skuteãnû
témûfi identické oblasti. Samozfiejmû, Ïe
jsem pro to, aby se pfiíroda chránila. Ale
zrovna tohle území? Pfiipadá mi to jako
naprosto zbyteãn˘ humbuk. Osobnû z toho
mám spí‰ pocit, Ïe ná‰ b˘val˘ kolega Honza
Hadrava nemá co dûlat.“                            (red)

ZEPTALI 
JSME SE...

Miloslava

Matou‰ka,

starosty

Lomnice

Do oblasti Podkru‰nohorské v˘sypky jsou postupnû pfiená‰eni také Ïivoãichové z Lomnick˘ch pinek                                                                (foto SU)

(foto SU)

Leteck˘ pohled na Lomnické pinky, kter˘ mapuje celou poddolovanou
oblast                                                                                        (foto SU)

van˘ b˘val˘m starostou Lokte, poÏadoval jejich
vyjmutí z dob˘vacího území a ochranu území 
z hlediska moÏn˘ch dopadÛ na Ïivotní prostfiedí.
Tento návrh by si v‰ak vyÏádal neadekvátní tech-
nická opatfiení a zároveÀ by ohrozil samotnou
podstatu tûÏební ãinnosti v regionu.

Jak Bocková potvrdila, z vyhodnocení
pfiedloÏeného návrhu koncepce ochrany pfiírody
a krajiny jednoznaãnû vypl˘vá, Ïe její vliv na
celkovou kvalitu Ïivotního prostfiedí v regionu
bude jednoznaãnû pozitivní. I to byl dÛvod, proã
ji kraj nakonec doporuãil k realizaci. Pfiípadné
dal‰í otázky t˘kající se rozvojov˘ch projektÛ,
vãetnû tûÏby nerostÛ, pak kraj doporuãil fie‰it 
v rámci územního plánování.    

Se stanoviskem kraje ke koncepci ochrany
Ïivotního prostfiedí a krajiny Karlovarského kraje
se zájemci mohou seznámit na webov˘ch strán-
kách Karlovarského kraje www.kr-karlovarsky.cz
a k nalezení je také na internetov˘ch prezen-
tacích mnoha obcí regionu.                               (red)
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Tradice tûÏby uhlí
sahá do stfiedovûku
Obecnû lze minulost tûÏby uhlí u na‰ich

sousedÛ nepfiímo vystopovat aÏ do 14. století. To
se ov‰em t˘ká r˘nského revíru. Písemnû pak je
doloÏeno dolování v tamním Wille u Kolína nad
R˘nem aÏ roku 1549 a na Hoher Meissner od 
roku 1571. Co se t˘ká dolování hnûdého uhlí
v Sasku, jde o historii v˘raznû mlad‰í. TûÏba je
zde rozloÏena do dvou revírÛ. Jeden v okolí Lip-
ska, druh˘ pak ve zmínûné LuÏici. Primát z hle-
diska otvírky má jednoznaãnû první jmenovaná
oblast, kde se zaãalo tûÏit v Geiseltalu u Halle jiÏ
pfied tfiemi staletími. O zhruba sedmdesát let
pozdûji pak byla zahájena tûÏba také v LuÏici. 

LuÏická loÏiska hnûdého uhlí se nachází
na celkové plo‰e 360 tisíc hektarÛ. Od roku
1780 zde probíhala tûÏba pfieváÏnû v otevfien˘ch
‰achtách, pozdûji hlubinn˘m zpÛsobem. Stejnû
jako v tehdej‰ím âeskoslovensku pak po druhé
svûtové válce pfievládla lomová koncepce. 

Doposud vytûÏená plocha k lednu 2005
ãinila 82 tisíc hektarÛ. Z toho spadá 1/3 do Saska
a 2/3 do Braniborska. V nejlep‰ích letech kolem
roku 1980 se zde tûÏilo roãnû pfiibliÏnû 200 mi-
lionÛ tun uhlí v 17 lomech. Dnes se tûÏí kolem
60 milionÛ tun roãnû, a produkce posledních
ãtyfi velk˘ch povrchov˘ch lomÛ je na pouhé jed-
né ãtvrtinû jejich nejvy‰‰ího v˘konu.

Dopad tak rozsáhlého dob˘vání na krajinu
i její obyvatele byl ale v minulosti obrovsk˘. Jen
mezi lety 1945 a 1998 bylo v takzvan˘ch ochran-
n˘ch tûÏebních zónách LuÏice zcela zniãeno 71
obcí a dal‰ích 41 pak bylo zlikvidováno ãásteã-
nû. Vystûhovat se ze sv˘ch domovÛ muselo více
neÏ 22 tisíc lidí. Jako poslední zmizely v roce
2002 vsi Rogow a ¸akoma.

Obnovu krajinyplatí hlavnû stát
V ãem je zásadní rozdíl v oblasti obnovy

krajiny u nás a v sousedním Nûmecku? Pfiede-
v‰ím v objemech financí. Zatímco u nás se stát
k rekultivacím staví pomûrnû vlaÏnû, nûmecká
vláda na stejné úãely posílá miliardy euro. 

Men‰í ãást rekultivací zaji‰Èují soukromé
tûÏební spoleãnosti jako je Mibrag (doluje v okolí

Lipska) nebo Vattenfall (tûÏí v LuÏici pro své elek-
trárny Schwarze Pumpe nebo Jänschwalde). Ty
jsou ze zákona povinny na zahlazování následkÛ
své tûÏby vytváfiet finanãní rezervy ze sv˘ch
trÏeb. 

Drtivá vût‰ina uheln˘ch dolÛ v Sasku ale
zÛstala v rukou státu. Ten je pfievedl na LuÏicko-
stfiedonûmeckou hnûdouhelnou správní spoleã-
nost LMBV, která zaji‰Èuje jejich postupnou likvi-
daci. 

„Samotné financování rekultivací pak je
v pomûru 3:1,“ fiíká Uwe Steinhuber, mluvãí
LMBV. „To znamená, Ïe 75 procent nákladÛ hra-
dí Spolková republika Nûmecko, zbylou ãást pak
jednotlivé zemû.“ 

Pfievedeno do fieãi ãísel zde ‰lo z vefiej-
n˘ch rozpoãtÛ na rekultivaci od roku 1991 ne-
uvûfiiteln˘ch 8,1 miliardy euro. Tedy pfies 200
miliard korun. Pro srovnání vláda âeské republi-
ky dala na zahlazování následkÛ v severozápad-
ních âechách 15 miliard korun. 

„Pro leto‰ní rok pak máme k dispozici 250
milionÛ euro,“ shrnuje Steinhuber. A aãkoliv fi-
nancování obnovy krajiny v letech 2008 - 2012
je‰tû není zcela dofie‰eno, jedno se ví uÏ nyní.
Vefiejné rozpoãty pfiijde na dal‰í nejménû jednu
miliardu euro. 

Ubylo polí, pfiibylo lesÛ a jezer
Velkoplo‰né sanaãní práce v sousední Lu-

Ïici budou probíhat aÏ do roku 2012. O osmnáct
let pozdûji pak skonãí i zaplavování zbytkov˘ch
jam po jednotliv˘ch dolech.  

Zatímco ve financování je rozdíl zcela zá-
sadní, z hlediska zpÛsobu se rekultivace v Nû-
mecku nijak zásadnû neli‰í od tûch v âeské re-
publice. A i kdyÏ v polovinû minulého století
hrály v˘znamnou roli zemûdûlské rekultivace,
dnes jsou v˘raznû na ústupu. PfiibliÏnû jednu
tfietinu tvofií rekultivace lesnické, dal‰í tfietinu hy-
drické, a o zbytek se dûlí ty zemûdûlské spolu
s revitalizaãními projekty, komunikacemi a ostat-
ními plochami. 

Jak potvrzuje mluvãí spoleãnosti LMBV
Uwe Steinhuber, vÛbec první revitalizaãní pro-
jekt v LuÏici se pfiitom odehrál doslova na dosah

od ãesk˘ch hranic. „Byla to revitalizace lomu Ol-
bersdorf poblíÏ Îitavy,“ vysvûtluje Steinhuber.
Ten byl revitalizován v rámci takzvané krajinné
v˘stavby a dnes se zde nachází rozsáhlá rekreaã-
ní zóna. 

Z na‰eho pohledu pak je velmi zajímav˘
projekt revitalizace lomu Cospuden u Lipska.
Obdobn˘m zpÛsobem totiÏ bude revitalizován
také lom Medard - Libík u Habartova. Cospu-
denské jezero bylo dokonãeno v roce 2000
a vedle pfiístavi‰tû v jeho okolí vyrostly nejen
nové pláÏe, restaurace nebo rekreaãní zafiízení,
ale také galerie, obchodní areály a fiada dal‰ích
staveb. 

„Dnes takové projekty tvofií mezi 10 aÏ 15
procenty obnovy krajiny,“ potvrzuje Steinhuber.
Mezi ty nejrozsáhlej‰í dokonce patfií obnova
cel˘ch sídelních celkÛ. Pfiíkladem je vesnice Prit-
zen nedaleko Cottbusu. Její zbytky se dnes tyãí
nad lomem Greifenhein, kter˘ se v rámci rekulti-
vací promûní na Altdöbernské jezero.

Díky miliardám euro ze státního rozpoãtu
se navíc revitalizaãní projekty t˘kají i samotn˘ch
dolÛ a prÛmyslov˘ch staveb. Napfiíklad dÛl F 60
u Lichterfeldu si roãnû prohlédne pfies 70 tisíc
náv‰tûvníkÛ. Stejn˘ poãet lidí loni pfiijel i do im-
pozantního ocelového mûsta Ferropolis. To se
tyãí na poloostrovû v Gremminerském jezefie
u Gräfenhaininchen a patfií k nejvût‰ím atrakcím
regionu. Stejnû jako tfieba Cult - disko, restaurace
a bary v b˘valé briketárnû Neukirchen. 

Hejtman sv˘m nápadem
pfiedbûhl dobu
Samotné rekultivace u na‰ich sousedÛ pfii-

tom mají rozsáhlou historii. Na jejím poãátku stál
vrchní horní hejtman Hans Carl von Carlowitz.
Aã se to zdá neuvûfiitelné, tento ãlovûk se snaÏil
jiÏ kolem roku 1790 o zavedení systémov˘ch re-
kultivací v tûÏen˘ch oblastech. 

Jako nejvy‰‰í hornick˘ pfiedstavitel své do-
by v Sasku Carlowitz sepsal knihu, která pojed-
návala o udrÏitelném rozvoji a nabádala tûÏafie
k v˘sadbû nov˘ch porostÛ na haldách. Podle 
autora by nová v˘sadba zajistila tolik potfiebné
dfievo pro doly, i obnoviteln˘ materiál pro za-
ji‰tûní potfieb obyvatelstva. JenÏe viditelnû pfied-
bûhl dobu, a tak jeho nabádání nikdo nebral pfií-
li‰ váÏnû. 

Skuteãn˘ problém pak nastal v 19. století,
kdy se první sloj uhlí vyãerpala a zaãaly b˘t
otevírány první velkoplo‰né povrchové doly.
Kolem roku 1920 tak zpustlé plochy zdevasto-
vané tûÏbou v LuÏici dosahují v˘mûry kolem 10
tisíc hektarÛ. Teprve to donutilo politiky k jed-
nání a roku 1932 vydat vÛbec první závazn˘
pfiedpis o rekultivacích. 

JenÏe záhy pfii‰la svûtová válka. Od roku
1943 tak byly ve‰keré rekultivace zastaveny. Po

válce v dÛsledku reparací pfii‰ly luÏické doly
o vût‰inu techniky a v popfiedí byla snaha o ob-
novení tûÏby. Rekultivace ‰ly stranou. Plochy,
spotfiebované do roku 1945 o v˘mûfie 10 tisíc
hektarÛ se tak záhy zdvojnásobily. 

TakÏe první plo‰né rekultivace v LuÏici za-
ãaly aÏ v 60. letech. Do roku 1968 se tak podafii-
lo zrekultivovat kolem 12 tisíc hektarÛ plochy.
JenÏe zábor pÛdy doly ãiní jiÏ 2000 hektarÛ
roãnû. Slábnoucí socialistick˘ reÏim tehdej‰í
NDR to sice fie‰í sérií zákonÛ a plánÛ na obnovu
krajiny, ale to je asi tak v‰e, na co mu zb˘vají sí-
ly. Ve skuteãnosti se obnova krajiny v LuÏici aÏ
do pádu NDR témûfi zastavila. 

LuÏická zemû jezer
vzbuzuje nadûji
Zemû jezer, jak je dnes oblast zaplavo-

van˘ch dolÛ v LuÏici a Braniborsku naz˘vána, je
vÛbec nejvût‰ím projektem svého druhu v Evro-
pû. Celková plocha jezer dosáhne rozlohy pfies
140 kilometrÛ ãtvereãních a celkového poãtu 
18 nov˘ch jezer. Zdaleka ale nejde jen o im-
pozantní ãísla. Pfiedev‰ím mûsta a obce v okolí
b˘val˘ch dolÛ si totiÏ od obfiího projektu rekulti-
vací slibují novou prosperitu.  

Jedním z velk˘ch projektÛ je napfiíklad
ZáÏitkov˘ svût u mûsta Hoyerswerda. Jde o roz-
sáhl˘ komplex  zahrnující hotely, sportovi‰tû i re-
staurace, a od zábavního vodního parku pfies
pláÏe a diskotéky aÏ po golfové hfii‰tû. Stavût se
zaãne v roce 2010 a oãekávané investice mají
dosáhnout 150 milionÛ euro.

V nedalekém Grossräschen byl roce 2004
jiÏ otevfien komplex neobvykle fie‰en˘ch budov
IBA Terassen, které slouÏí jako v˘stava architek-
tury pod ‰ir˘m nebem. Neobvyklou architekto-
nickou hfiíãkou se pak mají stát plovoucí domy
a plovoucí hotel na Partwickém jezefie. První ze
staveb byla vybudována jiÏ loni. 

V Geierswalde vyroste rozsáhl˘ komplex
prázdninov˘ch domkÛ spolu s velk˘m pfiísta-
vi‰tûm a potápûãskou ‰kolou, jachtafii naopak
kolem roku 2010 najdou zázemí v obfiím pfií-
stavu v Sedlitz, kde má zároveÀ vyrÛst také tak-
zvaná lagunová vesnice. Tedy domy ãásteãnû
stojící na jezefie. 

Pro ochránce pfiírody je zajímav˘ hlavnû
velk˘ projekt v Elsterheide. Ten, nejen Ïe zahrnu-
je dlouhodob˘ plán sledování promûn nové kra-
jiny a migrace zvífiat, ale fie‰í také zpfiístupnûní
LuÏické zemû jezer prostfiednictvím sítû cyklotras
a turistick˘ch stezek. 

Celkovû pak analytici oãekávají, Ïe bûhem
následujících 15 aÏ 20 let by se tak LuÏice mohla
stát jednou z nejvyhledávanûj‰ích turistick˘ch
destinací v Nûmecku. Více informací o desítkách
projektÛ na celkem 14 jezerech v LuÏici najdete
na adrese www.lausitzerseenland.de (red)

Zrekultivované regiony lákají turisty i investory

Minul˘ mûsíc zaãalo také napou‰tûní b˘valého lomu Meuro poblíÏ LuÏického Senftenbergu
(foto Peter Radke, LMBV)

B˘val˘ uheln˘ lom Goitsche si po své rekultivaci vyslouÏil pfiízvisko Mofie u Bitterfeldu  (foto LMBV)

Obnova krajiny zasaÏené tûÏební ãinností je na Sokolovsku jiÏ nûkolik let Ïhav˘m té-
matem. A oprávnûnû. Rekultivaãní a revitalizaãní projekty totiÏ v poslední dobû razantnû
mûní krajinu regionu. I kdyÏ je to jednoznaãnû k lep‰ímu, asi kaÏd˘, kdo sleduje tyto zmûny,
se nevyhne jedné otázce. Dûlají to jinde také tak? 

Odpovûì na uvedenou otázku jsme se pokusili najít i my. A nemuseli jsme chodit pfiíli‰
daleko. Jeden z nejvût‰ích rekultivaãních projektÛ v Evropû totiÏ probíhá pouh˘ch nûkolik
kilometrÛ od na‰ich hranic, v saské LuÏici a stfiedním Nûmecku. Nejprve ale musíme nahléd-
nout aspoÀ trochu do historie tamní tûÏby uhlí.
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V ‰irokém
portfoliu firem s ma-
jetkovou úãastí So-
kolovské uhelné lze
nalézt témûfi v‰e.
Od v˘robní sféry aÏ
po oblast sportu.
K tûm druh˘m patfií
také akciová spo-
leãnost Golf Soko-
lov. Ta je v poslední
dobû vefiejnû velmi
diskutovanou fir-

mou. Ostatnû u správce unikátního golfového
areálu, kter˘ vznikl v rámci rekultivace a revita-
lizace v˘sypky b˘valého uhelného lomu, ani
nelze ãekat nic jiného.

Firma Golf Sokolov a. s., vznikla v roce
2004, jako stoprocentnû dcefiiná spoleãnost So-
kolovské uhelné, se základním jmûním 76 mi-
lionÛ korun.

My‰lenka na vznik golfového hfii‰tû v mís-
tech v˘sypky dolu Silvestr se zrodila jiÏ v 90.
letech minulého století, kdy se zaãalo váÏnû ho-
vofiit o revitalizaci b˘valé v˘sypky. Návrh ale na
nûkolik dal‰ích let skonãil v ‰uplíku, kde ãekal
na vhodnûj‰í dobu. Ta nastala aÏ poãátkem no-
vého tisíciletí. Samotná stavba pak odstartovala
koncem roku 2003. 

UÏ od poãátku pfiitom ‰lo o jedineãn˘
zámûr, minimálnû v tom, Ïe na v˘sypce mûlo vy-
rÛst mistrovské hfii‰tû. Jeho autorem se stal zná-
m˘ nûmeck˘ architekt Christoph Städler, jamky
tvaroval britsk˘ specialista William Scott. Kom-
pletnû dokonãen˘ areál se hráãÛm otevfiel v kvût-
nu 2006, slavnostní zahájení bylo pak v záfií.

¤eãí ãísel má hfii‰tû 18 jamek, par 72
a rozkládá se na celkové plo‰e 100 hekta-
rÛ, z toho samotné hfii‰tû na zhruba sedmdesá-
ti. Na hfii‰ti je celkem 50 bunkerÛ, nûkolik vod-
ních ploch, mokfiady a v˘‰kové rozdíly zde pfie-
sahují 40 metrÛ. Nejvy‰‰í bod pak oznaãuje
nadmofiská v˘‰ka 460 metrÛ. Hfii‰tû je komplet-

nû zavlaÏované a jen posekání greenÛ a for-
greenÛ reprezentuje udrÏovat témûfi 14 tisíc
metrÛ ãtvereãních.

„V Sokolovû bylo postaveno velice pûkné
hfii‰tû, které má v sobû velk˘ potenciál. Na‰ím
cílem je pfiipravit co nejlep‰í podmínky pro
v‰echny golfisty tak, aby se k nám rádi vraceli,“

fiíká Jaroslav Mühlhansel, fieditel spoleãnosti
Golf Sokolov. Firma zamûstnává deset stál˘ch
pracovníkÛ, ke kter˘m následnû pfiib˘vá, dle
potfieby, zhruba  pût aÏ osm sezónních zamûst-
nancÛ. Golf Sokolov, a. s., disponuje vlastním
technick˘m parkem na zaji‰tûní údrÏby. Ten je
sloÏen ze dvou desítek ‰piãkov˘ch strojÛ John

Deere, poãínaje sekaãkami na greeny nebo fair-
waye, a konãe speciálními stroji na bunkery.
Dal‰í ãást techniky pak tvofií golfové vozíky
urãené potfiebám náv‰tûvníkÛ hfii‰tû.

Vedle správy areálu je také jedním z hlav-
ních úkolÛ firmy podpora rozvoje sportovní ãin-
nosti. Zaji‰Èuje na sokolovském hfii‰ti jak sou-
tûÏní golfové turnaje, tak, ve spolupráci s gol-
fov˘m klubem, i fiadu podnikÛ urãen˘ch nej‰ir‰í
golfové vefiejnosti. A chce sehrát svou roli i na
poli dal‰ího vzestupu tohoto sportu v regionu.

„V âechách je golf pofiád povaÏovan˘ za
sport pro bohat‰í vrstvu. Ale ona uÏ to zdaleka
není pravda,“ vysvûtluje fieditel spoleãnosti.
Dokládá to pak na pfiíkladech americk˘ch mûst,
kde v minulosti sbíral zku‰enosti. „Tam je bûÏnû
kolem jednoho mûsta i padesát hfii‰È. Je velice
pravdûpodobné, Ïe ãasem bude golf tak popu-
lární a dosaÏiteln˘ i u nás, jako tfieba tenis.“

K tomu by mûla smûfiovat v budoucnosti
i dal‰í ãinnost spoleãnosti. JiÏ dnes tak pfii‰la
s nûkolika produkty, které by mûly zlep‰it eko-
nomickou dosaÏitelnost ãlenství v sokolovském
klubu jak pro hráãe z jin˘ch hfii‰È, tak lidem,
ktefií s touto hrou teprve zaãínají (rÛzné varianty
ãlenství, pobídkové slevy pro hru). Právû tûm
jsou urãeny i rozsáhlé tréninkové prostory, kte-
r˘mi hfii‰tû disponuje.

„Vedle driving range je tu chiping green
a hned dva putting greeny, klubovna i potfiebné
dal‰í zázemí,“ vypoãítává Mühlhansel s tím, Ïe
v budoucnosti se driving doãká také zastfie‰ení
odpali‰È. 

Golf Club Sokolov ve spolupráci se So-
kolovskou uhelnou pofiádá o sobotách 14. 4. 
a 21. 4. na golfovém hfii‰ti DEN OTEV¤EN¯CH
DVE¤Í. Golfoví trenéfii se budou vûnovat dûtem
i Vám v blocích od 13 hod. a 15 hod. Sv˘m za-
mûstnancÛm pak spoleãnost Sokolovská uhelná
nabízí moÏnost pfiihlá‰ení dûtí do golfového
klubu a vyuÏití sluÏeb trenéra za velmi v˘hod-
n˘ch podmínek.                                            (red)
Více informací na tel.: 352 661 063 

Golf Sokolov, a. s., - pfiíjemná promûna krajiny

Jaroslav Mühlhansel,
fieditel spoleãnosti Golf
Sokolov           (foto SU)

Nov˘ jídelníãek, vût‰í v˘bûr, a pfiedev‰ím
zv˘‰ená kvalita pfii zachování cen. Takov˘ je
start leto‰ní sezony v restauraci na sokolovském
golfovém hfii‰ti. Vedle krásného okolí i neopa-
kovatelné atmosféry interiérÛ samotné restau-
race, tak je kuchynû dal‰ím pádn˘m dÛvodem
k tomu, proã tfieba tento víkend odloÏit domácí
kuchyni stranou. A nejen tu domácí. Jak potvr-
zuje Milan Hurt, kuchafi restaurace Golf Club
Sokolov, zdej‰í nabídka rozhodnû uspokojí kaÏ-
dého. Vãetnû tûch, ktefií hledají vhodné místo
pro pracovní jednání, nebo si jen chtûjí ze za-
mûstnání odskoãit na obûd.

Co nového kuchynû restaurace Golf Club
Sokolov nabízí?

„Myslím, Ïe se pfiedev‰ím v˘raznû roz‰ífii-
la nabídka. Na druhou stranu jsme se pfiitom ale
nesnaÏili experimentovat, a za kaÏdou cenu b˘t
originální. Je to spí‰ ãeská klasika od kufiecího

pfies ryby aÏ po zvûfiinu. Chtûli
jsme, aby si z jídelníãku mohl vy-
brat kaÏd˘, a na‰el tam vûci, které
má rád a v odpovídající kvalitû.
Ne, aby musel pÛl hodiny stu-
dovat jídelníãek, a pak dal‰í pÛl
hodinu zpovídat ãí‰níka co si to
vlastnû objednává.“  

Máte nûjaké konkrétní pfií-
klady?

„KdyÏ vezmu tfieba ryby,
základ na‰í souãasné nabídky
tvofií rÛzné úpravy pstruha, tresky,
candáta a lososa. Tedy ryb v na‰í
kuchyni naprosto bûÏn˘ch, a hlav-
nû cenovû pfiijateln˘ch. Ale na
druhou stranu: pokud nûkdo chce
exkluzivitu, dokáÏeme mu nabíd-
nout v bûÏném jídelníãku tfieba

steak z tuÀáka, a na objednávku
vlastnû témûfi cokoliv na co si
vzpomene.“

Mají va‰i hosté i nûjaká
speciální pfiání?

„Je to rÛzné. Od jedno-
duch˘ch pfiání, jako Ïe nechtûjí
polévat brambory máslem, aÏ po
specifické poÏadavky tfieba pro
bezlepkovou dietu. Ale snaÏím se
jim vÏdy vyhovût. Dal‰í kategorie
jsou pak lidé, ktefií si u nás dûlají
tfieba svatební hostiny, oslavy na-
rozenin nebo rauty. Ti chtûjí v‰e
moÏné. Od klasiky jako je svíã-

ková podle receptu od babiã-
ky, aÏ po rÛzné speciality jako je
tfieba suschi.“

Která jídla patfií u hostÛ
k nejoblíbenûj‰ím?

„To záleÏí hodnû na ob-
dobí. U veãefií to jsou rÛzné mi-
nutky, pfies zimu tfieba hodnû li-
dí chodí na hotovky, které nabízí-
me za pfiízniv˘ch 60 korun. Pfies
léto to pak jsou spí‰ rÛzná lehãí
jídla z kufiecího, nebo saláty.“

A co má nejradûji kuchafi?
„KdyÏ jde o jídlo, tak dá-

vám pfiednost takov˘m tûm jíd-
lÛm z jednoho hrnce. Tedy ãína,
nebo z na‰ich jídel tfieba kufiecí
s jat˘rky, nebo southwest chillie.
Co se t˘ká vafiení, mám naopak

nejradûji rÛzné akce, které dûláme na objed-
návku jako jsou svatby nebo rauty. Baví mû totiÏ
vym˘‰let, a hrát si s nov˘mi vûcmi.“

TakÏe ve stopách Jamie Oliviera?
„AÏ tak zase ne. Ono je nûco jiného vafiit

v televizní show v podstatû pro kameru, a nûco
jiného vafiit pro restauraci plnou lidí. To by se
i Jamie musel otáãet trochu jinak. Ale jinak se
na nûj samozfiejmû rád podívám. Stejnû jako na
cokoliv jiného, kde se dají pochytit zajímavé
nápady, které pak ãlovûk mÛÏe pouÏít v práci.
Tfieba i k pfiíjemnému pfiekvapení lidí, ktefií si
k nám zajdou na jídlo.“

A chystáte nûjaké pfiekvapení?
„Rádi bychom je‰tû roz‰ífiili ná‰ jídelníãek

o nûjakou specialitu. Tedy takové jídlo, které
v souãasné dobû Ïádná restaurace v Sokolovû
nenabízí. Nebude to ale rozhodnû nic typu
ústfiice a tak. Spí‰ nûco zajímavého z lidové
kuchynû. Pár nápadÛ uÏ bych mûl. Ale zatím
neprozradím.“                                          (red)

Kufiecí smûs Lorena
podle Milana Hurta

Suroviny pro jednu porci: 
150 g kufiecí prsa, 50 g drÛbeÏí játra, cca 8 ks
zelené olivy bez pecky, cca 8 ks ãerné olivy
bez pecky, cibule, minutková ‰Èáva, olej, sÛl,
pepfi, provensálské kofiení.

Pfiíprava: Kufiecí prsa s játry nakrájíme na malé
kousky, na rozpáleném oleji orestujeme, a ke
konci pfiidáme cibuli. Na závûr okofieníme 
a pfielijeme minutkovou ‰Èávou. Podáváme nej-
lépe s r˘Ïí, ale jako pfiílohu lze pouÏít, podle
chuti, také brambor nebo tûstoviny.

Nevafiíme pro sebe, ale pro na‰e hosty

Milan Hurt, kuchafi re-
staurace Golf Club So-
kolov               (foto SU)

(foto SU)

Budova restaurace a golfového klubu v Sokolovû   (foto SU)

Mal˘ golfov˘ slovník

Bunker ● PfiekáÏka na hfii‰ti tvofiená pískem
Driving range ● Cviãné odpali‰tû pro dlouhé rány
Fairway ● Dráha mezi odpali‰tûm a greenem, která se vyznaãuje nízko posekanou trávou (10-20 mm)
Green ● Plocha kolem jamky s nejníÏe stfiiÏen˘m trávníkem (4-6 mm)
Chipping green ● Prostor slouÏící k nácviku pfiihrávek (krátk˘ch ran)
Odpali‰tû ● Místo, odkud se zaãíná hrát právû hraná jamka
Par ● Poãet úderÛ na odehrání jamky, souãet v‰ech jamek pak tvofií par hfii‰tû
Putting green ● Cviãné jamkovi‰tû (green) s více rÛznû umístûn˘mi jamkami

Jamka ã. 15 sokolovského golfového hfii‰tû                                                              (foto SU)
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Z KULTURYZ KULTURY
Hned nûkolik zásadních zmûn ãeká v le-

to‰ním roce areál pfiírodního divadla pod loket-
sk˘m hradem. Zatímco kontroverzní projekt jeho
zastfie‰ení byl doãasnû odloÏen, po letech se am-
fiteátr doãká pfiedev‰ím tolik potfiebného zázemí.

„Jako první chceme v tûlese mostu zfiídit
potfiebné ‰atny pro herce,“ potvrzuje starosta mûsta
Jaroslav Hlavsa s tím, Ïe zároveÀ se ‰atnami do-
jde i na stavbu zázemí pro diváky. Do jednoho ze
svahÛ v okolí divadla totiÏ budou zabudovány ta-
ké toalety nebo bufet. „Poãítáme, Ïe stavební po-
volení na potfiebné práce bychom mûli mít uÏ 
v ãervnu, jak budou práce probíhat pak závisí na

tom, jak se nám podafií zajistit potfiebné finance.“
V budoucnu by ale mûlo dojít na je‰tû v˘raz-

nûj‰í zmûny. Net˘ká se to pfiitom pouze zmiÀo-
vaného zastfie‰ení amfiteátru, nebo jeho ãásti. Mûs-
to také pfiipravuje studii, která by mûla vyfie‰it letité
problémy s parkováním v okolí divadla. V místû
dosavadního provizorního parkovi‰tû by tak mohly
v budoucnosti vyrÛst tfieba pûtipodlaÏní podzemní
garáÏe.  

Zatímco na v˘stavbu zázemí si ale náv‰tûv-
níci amfiteátru budou muset je‰tû pár mûsícÛ poã-
kat, pofiádné kulturní nabídky se doãkají jiÏ za
nûkolik t˘dnÛ. O zahájení tamní sezony se v kvûtnu

Loketské divadlo ãekají velké zmûny

Kulturní akce lákají do amfiteátru pod hradem tisíce lidí                                                       (foto SU)

Slavnostní zahájení plesu Sokolovské uhelné                                                         (foto S9 Company)

Program amfiteátru
v roce 2007

25. kvûtna ● Wanastovi Vjecy
(otevfiení kulturní sezony v Lokti)
26. kvûtna ● Zbynûk Drda + Petr Spálen˘
(otevfiení kulturní sezony v Lokti)
8. ãervna ● Jan a Franti‰ek Nedvûdovi + Fe‰áci
22. ãervna ● Kry‰tof, Peha, Pestalozzi
(open rock festival)
23. ãervna ● Wohnout, Vypsaná fixa
(open rock festival)
30. ãervna ● Tfii sestry + hosté
(rockov˘ koncert)
6.-7. ãervence ● Prodaná nevûsta
(operní pfiedstavení v produkci Jana JeÏka)
13.-14. ãervence ● Nabucco
(operní pfiedstavení v produkci Jana JeÏka)
20.-21. ãervence ● Rusalka
(operní pfiedstavení v produkci Jana JeÏka)
22.-30. ãervence ● Drákula
(muzikál v podání studentÛ DAMU)
5. srpna ● Divokej Bill
(rockov˘ koncert)

Pfiehled zápasÛ FK Baníku Sokolov 
od 14. 04. 2007 do 28. 04. 2007 

na domácím hfii‰ti

MuÏi A

Sobota 14. 04. 2007 od 10.15 hodin
FK Baník Sokolov „A“ FC Dosta - Bystrc

Sobota 28. 04. 2007 od 10.15 hodin
FK Baník Sokolov „A“ Jakubãovice

MuÏi B

Nedûle 22. 04. 2007 od 17.00 hodin
FK Baník Sokolov „B“ FK Litvínov

postarají legendární Wanastovi Vjecy, které po
letech natoãily album „Torpédo.“ Z dal‰ích roc-
kov˘ch kapel se v Lokti pfiedstaví mj. Tfii sestry,
Kry‰tof, slovenská Peha, Divokej Bill a také Pes-
talozzi s aktuálním albem „âesk˘ idiot“. 

Nebude ov‰em chybût i trochu jin˘ Ïánr - 
v pfiírodním divadle vystoupí napfiíklad poslední
ãeská superstar Zbynûk Drda pfii spoleãném kon-
certû s Petrem Spálen˘m a na dal‰ím spoleãném
koncertû se pfiedstaví bratfii Jan a Franti‰ek Nedvû-
dovi (po deseti letech) a Fe‰áci (po ãtyfiiceti letech!).
âervenec bude, stejnû jako v pfiede‰l˘ch letech,
vyhrazen operním pfiedstavením.                       (red)

Doslova celá plejáda hvûzd zazáfiila na le-
to‰ním plese spoleãnosti Sokolovská uhelná. Vedle
legendy ãeské hudební scény Vûry ·pinarové ne-
chybûly ani hvûzdy souãasné. K tanci i poslechu
tak zpívaly pfiední osobnosti ãeského muzikálu
Leona Machálková a Petr Koláfi, zatímco cel˘m ve-
ãerem ladnû proplouvala jeho moderátorka Iva Ku-
belková. A jak uÏ je plesovou tradicí, ani zde
nechybûlo tradiãní pÛlnoãní pfiekvapení. O to se
letos v sokolovském hornickém domû postarala
také muzikálová Star, ale tentokrát beze zpûvu. Na
parket totiÏ jako Ïivel vtrhnul Roman Vojtek do-
provázen˘ svou partnerkou ze soutûÏe KdyÏ
hvûzdy tanãí Krist˘nou Coufalovou. Celkovû tak
tûÏafisk˘ ples opût potvrdil, Ïe patfií k absolutní
‰piãce spoleãensk˘ch událostí v regionu. (red)

Ples ve znamení muzikálu

15. bfiezna 2007 byla
slavnostní vernisáÏí za-
hájena v˘stava pana Jifií-
ho Juna s názvem Perem 
a tu‰í. Tento grafik byl
dlouholet˘m zamûstnan-
cem Sokolovské uhelné 
a jeho tvorbu si mÛÏete
prohlédnout v Muzeu
Kampa do 15. dubna
2007. (foto SU)

Energie
letos sedmá

Karlovar‰tí hokejisté poprvé postoupili aÏ
do vysnûného play off extraligy ledního hokeje.
V pomûrnû dobfie rozehrané sezonû ale Energii
zarazilo tvrdû rozjeté soukolí Tfiince. Celkovû
tak t˘m obsadil v soutûÏi sedmé místo. 

„K úplné spokojenosti nám chybí lep‰í
závûr. MuÏstvo urãitû udûlalo krok dopfiedu,
i kdyÏ chvílemi se zdálo, Ïe by to mohl b˘t pfií-
mo skok,“ hodnotí sezonu kouã t˘mu Zdenûk
Venera. Po opakovan˘ch problémech s hráã-
sk˘m kádrem, i nevyrovnan˘ch v˘konech
v pfiedchozích roãnících, totiÏ letos poprvé klub
stabilnû setrval témûfi po celou základní ãást
kolem ‰esté pfiíãky. 

I kdyÏ se závûr zcela nepodafiil tak, jak si
vedení klubu pfiedstavovalo, povaÏuje nakonec
Venera získan˘ch 80 bodÛ za úspûch. Mnohem
více ho ale mrzí nízk˘ zájem divákÛ o podporu
t˘mu v nejtûÏ‰ích okamÏicích. „JestliÏe poprvé
po deseti letech hrajeme play off a pak pfiijde na
druh˘ zápas jen 2,6 tisíce divákÛ, tak to si ne-
umím vysvûtlit. A bylo to líto nejen mnû, ale
i hráãÛm.“                                                      (red)

Vstup do jarní ãásti soutûÏe se A t˘mu
sokolovského Baníku pfiíli‰ nevydafiil.
Po remíze s Hradcem Králové (na sním-
ku), kdy t˘m zachránil hlavnû ‰piãkov˘
v˘kon brankáfie Kubáska, dokonce o je-
den gól podlehl i papírovû slab‰í Sigmû
Olomouc B. Podle vedení klubu ale
t˘m udûlá v‰e pro to, aby v dal‰ích zá-
pasech sbíral body. Ostatnû má pro ko-
ho. Na utkání s Hradcem si do ochozÛ
domácího stadionu na‰lo cestu rekord-
ních 2400 divákÛ                     (foto SU)

8. 4. 2007
Skalná - Sportovní hala
Tel.: 720 510 474
O VELIKONOâNÍHO BERÁNKA
Turnaj ve volejbale. Pofiadatel ASPV a SDH Skalná.
Od 9.00 hodin

9. 4. 2007
Jáchymov - Kulturní dÛm
Tel.: 353 811 097, 353 811 667
VELIKONOâNÍ ODPOLEDNE
s dechovkou „Babouci“ a ukázkou tradiãních
fiemesel.
Od 14.00 hodin

13. 4. 2007
Sokolov - Mûstsk˘ dÛm kultury - Kinokavárna Alfa
Tel.: 352 622 133, 352 324 715
ALFAFEST 13
Koncert, rockov˘ festival.
Vystoupí: Pandemia (Cheb) - death metal,
Purgatory (SRN) - metal,
·táb ZS-CO (Sokolov) - metal,
SelfExile (Sokolov) - metal.
Více informací na samostatn˘ch plakátech.
Od 19.00 hodin

14. 4. 2007
Nová Role - Kulturní dÛm - Velk˘ sál
Tel.: 353 851 297, 353 851 181
HUDEBNÍ PLES
Tradiãní ples Hudební ‰koly.
Od 19.00 hodin

18. 4. 2007
Sokolov - Zámek
Tel.: 352 623 930, 352 324 021
MEZINÁRODNÍ DEN PAMÁTEK -
DEN OTEV¤EN¯CH DVE¤Í
Voln˘ vstup pro v‰echny náv‰tûvníky do v‰ech 
expozic muzea po cel˘ den.
Od 9.00 hodin

18. 4. 2007
Jáchymov - Kulturní dÛm
Tel.: 353 811 097, 353 811 667
NEZMA¤I
Folkov˘ koncert spojen˘ s kfitem CD....Kdo si zpívá.
Od 19.30 hodin

24. 4. 2007
Cheb - PC Kamenná - Klá‰terní knihovna
Tel.: 354 423 311, 354 423 291
JI¤Í JIRMAL TRIO - JAZZOVÉ IMPRESE
Koncert. Nejslavnûj‰í ãesk˘ klasick˘ kytarista. 
Cyklus koncertÛ kruhu pfiátel hudby.
Od 19.30 hodin


